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Protokół nr 29 
z posiedzenia Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia 

 w dniu 9 lutego 2017 roku 
 

Posiedzenie prowadziła Pani Halina Bieda, Przewodnicząca Komisji. 
Członkowie Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia zgodnie z listą obecności 
(załącznik nr 1 do protokołu). 
W posiedzeniu wzięli goście zgodnie z listą obecności (załącznik nr 2 do protokołu). 
 

ROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA 
1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 
2. Opiniowanie wspólnie z Komisją Statutowo – Regulaminową następujących projektów uchwał 
Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian w statutach samodzielnych publicznych 
zakładów opieki zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo Śląskie: 

 zmiany uchwały nr V/12/3/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Obwodowi Lecznictwa Kolejowego – s.p.z.o.z. 
w Bielsku-Białej (druk V/504), 

 zmiany uchwały nr V/12/4/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Wojewódzkiemu w Bielsku Białej 
(druk V/505), 

 zmiany uchwały nr V/12/5/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum Pulmonologii i Torakochirurgii w Bystrej 
(druk V/506), 

 zmiany uchwały nr V/12/6/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Specjalistycznemu nr 2 w Bytomiu 
(druk V/507), 

 zmiany uchwały nr V/12/7/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu nr 4 
w Bytomiu (druk V/508), 

 zmiany uchwały nr V/12/8/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Specjalistycznemu w Chorzowie 
(druk V/509), 

 zmiany uchwały nr V/12/9/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu im. 
Najświętszej Maryi Panny z siedzibą w Częstochowie (druk V/510), 

 zmiany uchwały nr V/12/10/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Zakładowi Opieki Zdrowotnej nad 
Matką, Dzieckiem i Młodzieżą z siedzibą w Częstochowie (druk V/511), 

 zmiany uchwały nr V/12/11/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Obwodowi Lecznictwa Kolejowego w Gliwicach 
SPZOZ (druk V/512), 

 zmiany uchwały nr V/12/12/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Lecznictwa 
Odwykowego i Zakładowi Opiekuńczo-Leczniczemu w Gorzycach (druk V/513), 

 zmiany uchwały nr V/12/13/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Centrum Pediatrii „Kubalonka” 
w Istebnej (druk V/514), 

 zmiany uchwały nr V/12/14/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Rehabilitacyjnemu dla 
Dzieci w Jastrzębiu –Zdroju (druk V/515), 

 zmiany uchwały nr V/12/15/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu nr 
2 w Jastrzębiu –Zdroju (druk V/516), 
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 zmiany uchwały nr V/12/16/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Beskidzkiemu Zespołowi Leczniczo-
Rehabilitacyjnemu Szpitalowi Opieki Długoterminowej w Jaworzu (druk V/517), 

 zmiany uchwały nr V/12/17/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum Psychiatrii w Katowicach im. dr. Krzysztofa 
Czumy (druk V/518), 

 zmiany uchwały nr V/12/18/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Okręgowemu Szpitalowi Kolejowemu w Katowicach 
– s.p.z.o.z. (druk V/519), 

 zmiany uchwały nr V/12/19/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Katowickiemu Centrum Onkologii (druk V/520), 

 zmiany uchwały nr V/12/20/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy 
w Katowicach (druk V/521), 

 zmiany uchwały nr V/12/21/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Pogotowiu Ratunkowemu 
w Katowicach (druk V/522), 

 zmiany uchwały nr V/12/22/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Zespołowi Wojewódzkich Przychodni 
Specjalistycznych w Katowicach (druk V/523), 

 zmiany uchwały nr V/12/23/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Neuropsychiatrycznemu 
im. dr. Emila Cyrana w Lublińcu (druk V/524), 

 zmiany uchwały nr V/12/24/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Chorób Płuc w Orzeszu (druk V/525), 

 zmiany uchwały nr V/12/25/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Ośrodkowi Terapii Nerwic dla Dzieci i Młodzieży 
z siedzibą w Orzeszu (druk V/526), 

 zmiany uchwały nr V/12/26/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu Wojewódzkiemu 
Szpitalowi Chirurgii Urazowej im. dr. Janusza Daaba w Piekarach Śląskich (druk V/527), 

 zmiany uchwały nr V/12/27/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Chorób Płuc im. Św. Józefa 
w Pilchowicach (druk V/528), 

 zmiany uchwały nr V/12/28/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Państwowemu Szpitalowi dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Rybniku 
(druk V/529), 

 zmiany uchwały nr V/12/29/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu nr 3  w Rybniku (druk V/530), 

 zmiany uchwały nr V/12/30/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum leczenia Oparzeń im. dr. Stanisława 
Sakiela w Siemianowicach Śląskich (druk V/531), 

 zmiany uchwały nr V/12/31/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Rejonowemu Pogotowiu Ratunkowemu w Sosnowcu (druk V/532), 

 zmiany uchwały nr V/12/32/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Zakładowi Diagnostyki Obrazowej z siedzibą w Sosnowcu (druk V/533), 

 zmiany uchwały nr V/12/33/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Specjalistycznemu Nr 5 
im. św. Barbary w Sosnowcu (druk V/534), 

 zmiany uchwały nr V/12/34/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu „REPTY” Górnośląskiemu Centrum Rehabilitacji 
im. Gen. Jerzego Ziętka z siedzibą w Tarnowskich Górach (druk V/535), 
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 zmiany uchwały nr V/12/35/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Szpitalowi Psychiatrycznemu z siedzibą w Toszku (druk V/536), 

 zmiany uchwały nr V/12/36/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Śląskiemu Centrum Rehabilitacji i Prewencji 
z siedzibą w Ustroniu (druk V/537), 

 zmiany uchwały nr V/12/37/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu  Zakładowi Opieki 
Zdrowotnej Szpitalowi Kolejowemu w Wilkowicach Bystrej (druk V/538), 

 zmiany uchwały nr V/12/38/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 września 
2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi Chorób Płuc 
im. dr. Alojzego Pawelca w Wodzisławiu Śląskim (druk V/539). 

3. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przyjęcia Programu 
przeciwdziałania narkomanii w województwie śląskim na lata 2017-2020 (druk V/ 541). 
4. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2017–2030 (druk V/544). 
5. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian budżetu 
i w budżecie Województwa Śląskiego na 2017 rok (druk V/545) 
6. Sprawy różne. 
 

Ad. 1 

Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – otworzyła posiedzenie Komisji, stwierdziła 
quorum potrzebne do podejmowania opinii i wniosków przez Komisję i powitała 
wszystkich zebranych. Następnie zapytała czy ktoś ma uwagi do przesłanego 
proponowanego posiedzenia. 
Nie zgłoszono żadnych uwag. Porządek posiedzenia został przyjęty przez aklamację. 
 
Ad. 2 
Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia, Pani Halina 

Bieda przeszła do części wspólnej Komisji Polityki Społecznej i Ochrony zdrowia 

oraz Komisji Statutowo – Regulaminowej celem omówienia projektów uchwał 

Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian w statutach samodzielnych 

publicznych zakładów opieki zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest 

Województwo Śląskie. wspólnie z Komisją. Zapytała członków obu Komisji czy 

potrzebne jest wprowadzenie i czy ktoś ma pytania? 

Przewodniczący Komisji Statutowo - Regulaminowej, Pan Jan Kawulok zabrał 
głos w kwestii przypomnienia o wprowadzanych statutach w 2015 roku, ze strony 
Komisji była szersza uwaga, że w tej chwili nie ma w statutach jednostek 
organizacyjnych, o ile były do roku 2015 to w tej chwili zostało to scedowane na 
regulamin organizacyjny, czyli świadomie pozwalamy żeby dyrektor zamknął 
działalność bez naszej zgody - ma taką możliwość prawną. O ile statut zatwierdza 
Sejmik to regulamin kierownik jednostki. Oczywiście po zaciągnięciu opinii rady 
społecznej. Sugerowałem w 2015 roku żebyśmy dwie kwestie dot. oddziałów które 
funkcjonują w szpitalu oraz składu dyrekcji (ilość dyrektorów i zastępców) ujęli w 
statucie. Szkoda, że nie zostawiamy jako Sejmik, Zarząd, Komisje jakiegokolwiek 
wpływu na działalność oddziałów, na specjalizacje w oddziałach - jest to poza 
statutem. Tego tematu nie uwzględniliśmy w statutach. Obawiam się, że kiedyś 
będzie zarzut, że Radni czegoś nie dopilnowali. Tyle słowem wstępu.  
Dyrektor Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej, Pani Barbara Daniel: 
odpowiedziała, że myśmy w zeszłym roku zmieniali te statuty, ale dostosowując je do 
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ustawy o działalności leczniczej, ale przede wszystkim usprawniając prace nad 
ewentualnymi zmianami i dostosowaniami do wymogów kontraktowych, bo ciągle się 
pojawiały nowe inicjatywy z NFZ. W momencie kiedy NIK wydał decyzję, że każda 
zmiana statutu jest aktem prawa miejscowego, to musi być poddane konsultacją 
społecznym więc to wszystko trwa, a czasem dyrektor jednostki potrzebuje podjąć 
decyzję szybko i sprawnie. Okazało się, że najbardziej rozbudowane statuty 
funkcjonują w naszym województwie i przyjęliśmy taki sposób funkcjonowanie, że 
wszystkie zmiany są w regulaminach organizacyjnych. Dyrektor sam niczego nie 
robi, musi mieć naszą zgodę, do nas występuje, my dajemy to na posiedzenie 
Zarządu. Na pewno usprawniło to pracę, bo każda drobna zmiana, która pozwalała 
zakontraktować środki, to już trzy miesiące procedowania przez Sejmik i również 
konsultacje społeczne.  
Przewodniczący Komisji Statutowo - Regulaminowej, Pan Jan Kawulok: 
odnosząc się do wypowiedzi Pani Dyrektor jeszcze raz mówię, że można w tym 
kierunku pójść, natomiast rozmawialiśmy o tym żeby w statucie była zapisana nazwa 
oddziału, a ilość łóżek jest dopracowana w regulaminie organizacyjnym, czyli 
zamknięcie danego oddziału wymaga zgody Sejmiku, ale już zwiększenie łóżek 
absolutnie nie. I to jest rozwiązanie, które jest mi najbliższe.  
Sprawa, która z reguły się w statutach reguluje to ilość kadry kierowniczej, która nie 
jest określana w żadnym statucie i to może być kiedyś wątpliwe gdy się okaże, że 
tych osób jest więcej czy też mniej. To wszystko w tym temacie, przechodzimy do 
przegłosowania projektów uchwał.  
 
Ustalono, że Komisje będą głosować na przemian, najpierw Komisja Polityki 
Społecznej i Ochrony Zdrowia a później Komisja Statutowo – Regulaminowa – 
kolejne projekty uchwał w sprawie zmian w statutach samodzielnych publicznych 
zakładów opieki zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo 
Śląskie:  
 

- zmiany uchwały nr V/12/3/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Obwodowi Lecznictwa 
Kolejowego – s.p.z.o.z. w Bielsku-Białej (druk V/504) 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw –0, wstrzymało się- 3. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/4/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 

września 2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Wojewódzkiemu w 

Bielsku Białej (druk V/505), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw - 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/5/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum Pulmonologii i 
Torakochirurgii w Bystrej(druk V/506), 

Wynik głosowania: 
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Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw – 0, wstrzymało się-4 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/6/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Specjalistycznemu 
nr 2 w Bytomiu (druk V/507) 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw -0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

- zmiany uchwały nr V/12/7/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Specjalistycznemu nr 4 w Bytomiu (druk V/508) 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw- 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/8/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Specjalistycznemu w 
Chorzowie (druk V/509), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw- 0, wstrzymało się -4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/9/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Specjalistycznemu im. Najświętszej Maryi Panny z siedzibą w Częstochowie 
(druk V/510), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw- 0, wstrzymało się- 4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/10/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Zakładowi 
Opieki Zdrowotnej nad Matką, Dzieckiem i Młodzieżą z siedzibą w 
Częstochowie (druk V/511), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8 , przeciw -0, wstrzymało się -4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/11/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Obwodowi Lecznictwa 
Kolejowego w Gliwicach SPZOZ (druk V/512), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/12/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi 
Lecznictwa Odwykowego i Zakładowi Opiekuńczo-Leczniczemu w Gorzycach 



Anonimizacji w zakresie danych osobowych dokonała Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska, 
pracownik Kancelarii Sejmiku na podstawie art. 5 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie 
do informacji publicznej. 

6 
 

(druk V/513), 
Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/13/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Centrum 
Pediatrii „Kubalonka” w Istebnej (druk V/514), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/14/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Rehabilitacyjnemu dla Dzieci w Jastrzębiu –Zdroju (druk V/515), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw –0, wstrzymało się -4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/15/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Specjalistycznemu nr 2 w Jastrzębiu –Zdroju (druk V/516), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/16/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Beskidzkiemu Zespołowi 
Leczniczo-Rehabilitacyjnemu Szpitalowi Opieki Długoterminowej w Jaworzu 
(druk V/517), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 6, przeciw –0, wstrzymało się -4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/17/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum Psychiatrii w 
Katowicach im. dr. Krzysztofa Czumy (druk V/518), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 6, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/18/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Okręgowemu Szpitalowi 
Kolejowemu w Katowicach – s.p.z.o.z. (druk V/519), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/19/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
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września 2015 roku w sprawie nadania statutu Katowickiemu Centrum 
Onkologii (druk V/520), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/20/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi 
Medycyny Pracy w Katowicach (druk V/521), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 6, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/21/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Pogotowiu 
Ratunkowemu w Katowicach (druk V/522), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/22/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Zespołowi Wojewódzkich 
Przychodni Specjalistycznych w Katowicach (druk V/523), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/23/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Neuropsychiatrycznemu im. dr. Emila Cyrana w Lublińcu (druk V/524), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/24/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Chorób Płuc w 
Orzeszu (druk V/525), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw –0, wstrzymało się -4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/25/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Ośrodkowi Terapii Nerwic dla 
Dzieci i Młodzieży z siedzibą w Orzeszu (druk V/526), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
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- zmiany uchwały nr V/12/26/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu Publicznemu 
Wojewódzkiemu Szpitalowi Chirurgii Urazowej im. dr. Janusza Daaba w 
Piekarach Śląskich (druk V/527), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za –7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/27/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Szpitalowi Chorób Płuc im. Św. 
Józefa w Pilchowicach (druk V/528), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/28/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Państwowemu Szpitalowi dla 
Nerwowo i Psychicznie Chorych w Rybniku (druk V/529), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/29/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Specjalistycznemu nr 3  w Rybniku (druk V/530), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 7, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/30/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Centrum leczenia Oparzeń im. 
dr. Stanisława Sakiela w Siemianowicach Śląskich (druk V/531), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/31/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Rejonowemu Pogotowiu 
Ratunkowemu w Sosnowcu (druk V/532), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/32/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
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września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Zakładowi Diagnostyki Obrazowej 
z siedzibą w Sosnowcu (druk V/533), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 
- zmiany uchwały nr V/12/33/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
Specjalistycznemu Nr 5 im. św. Barbary w Sosnowcu (druk V/534), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/34/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu „REPTY” Górnośląskiemu 
Centrum Rehabilitacji im. Gen. Jerzego Ziętka z siedzibą w Tarnowskich 
Górach (druk V/535), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

- zmiany uchwały nr V/12/35/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Szpitalowi Psychiatrycznemu z 
siedzibą w Toszku (druk V/536), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/36/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Śląskiemu Centrum 
Rehabilitacji i Prewencji z siedzibą w Ustroniu (druk V/537), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 

- zmiany uchwały nr V/12/37/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Samodzielnemu 
Publicznemu  Zakładowi Opieki Zdrowotnej Szpitalowi Kolejowemu w 
Wilkowicach Bystrej (druk V/538), 

Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  

 

- zmiany uchwały nr V/12/38/2015 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 21 
września 2015 roku w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Szpitalowi 
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Chorób Płuc im. dr. Alojzego Pawelca w Wodzisławiu Śląskim (druk V/539).  
Wynik głosowania: 
Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia: za – 8, przeciw – 0, wstrzymało się-4. 
Komisja Statutowo – Regulaminowa: za - 3, przeciw - 0, wstrzymało się – 3.  
 
Zakończyła się część wspólna posiedzenia.  

 
Ad. 3 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – przeszła do projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia Programu przeciwdziałania narkomanii w województwie śląskim na lata 
2017-2020. Zauważyła, że Radni mieli możliwość zapoznania się z Programem. Jest 
obecna na posiedzeniu Pani Dyrektor Bożena Borowiec jeśli będą jakieś pytania. 
Poinformowała, że Pani Dyrektor przygotowała materiał dodatkowy na temat  
Programu w formie prezentacji, której nie będzie przedstawiać na posiedzeniu. 
Materiał zostanie przesłane członkom Komisji mailowo.   
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec - na 
wstępie podkreśliła, że Program przygotował szeroki zespół specjalistów. Jakość 
dokumentu jest wysoka. Następnie przedstawiła kwoty wydane przez Samorząd 
Województwa na realizację poprzedniego Programu w poszczególnych latach: w 
2011 roku była to kwota 408 578 zł., w 2012 roku kwota 2 672 575 zł., w roku 2013 
kwota 1 586 673 zł., w 2014 2 302 334 zł., w roku 2015 kwota 1 938 114 zł., a w roku 
2016 1 215 310 zł. To są pieniądze znaczone, nawet jeśli nie będą wydane, 
pieniądze przechodzą i na następny rok. W celach poprzedniego i nowego programu 
są niewielkie różnice. Misją poprzedniego Programu Przeciwdziałania Narkomanii w 
Województwie Śląskim na 2011 – 2016 było podejmowanie, wzmacnianie i 
inspirowanie działań profilaktyki i rozwiązywania problemów narkomanii w 
województwie śląskim. Teraz doszli do wniosku, że tak naprawdę misją powinno być 
przeciwdziałanie narkomanii w województwie śląskim. To pojęcie obszerne i nie 
wymaga specjalnego doprecyzowania. W celach operacyjnych zamiast wzmacniania 
lokalnych systemów profilaktyki i rozwiązywania problemów narkomanii na rzecz 
mieszkańców województwa śląskiego zespół zaproponował edukację publiczną w 
zakresie przeciwdziałania narkomanii, wzmacnianie oddziaływań profilaktycznych, 
wzmacnianie procesów leczenia, rehabilitacji i reintegracji osób uzależnionych od 
narkotyków i ich rodzin, badanie i monitorowanie problemów związanych z 
narkotykami i narkomanią. Poprzednio były trzy cele operacyjne zaproponowano 
cztery. Jeżeli cele będą realizowane sytuacja w zakresie przeciwdziałania narkomanii 
będzie lepsza. 
Radny Andrzej Gościniak – zauważył, że przyjmujemy programy na kilka lat. 
Zapytał Dyrektor Borowiec jak należałoby ocenić tych kilka etapów wieloletnich, czy 
mamy w tym obszarze do czynienia z postępem czyli zmniejszaniem się 
zagadnienia? 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
odpowiedziała, że w roku 2014 miał miejsce „boom” z dopalaczami, temat obecny w 
mediach. W województwie śląskim pojawił się dopalacz Mocarz, miało miejsce 
kilkaset przypadków. Dobrze, że w województwie jest stosunkowo dużo łóżek 
związanych z leczeniem narkomanii. Rok 2014 nie był więc w tym obszarze 
korzystny dla województwa śląskiego. Dlatego też w 2015 roku podejmowano 
wspólnie z Wojewódzką Komendą Policji szereg działań. Realizowano projekt: 
Wkraczasz w dorosłość ..wybieraj”. Szukają sposobów by dotrzeć do młodych ludzi, 
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bo osoby w wieku 13, 15, 18 lat są najbardziej ciekawe świata. Dopalacze są bardzo 
niebezpieczne, prowadzą do trwałych zmian w centralnym układzie nerwowym. 
Każdy okres wiąże się z czymś innym i musimy odpowiadać na zapotrzebowanie 
czasu. 
Radny Andrzej Gościniak – doprecyzował, że nie chodzi o szczegóły a raczej 
chciałby poznać opinię Pani Dyrektor. Wydajemy pieniądze na okresy wieloletnie, 
tych etapów było kilka. Warianty są takie: mamy do czynienia z ograniczaniem 
zjawiska wskutek naszych programów czy też mamy do czynienia z pogłębianiem 
zjawiska mimo naszych działań a być może jest tak, podobnie jak w bezrobociu, że 
jest pewna grupa w każdej społeczności, że poniżej jakiegoś poziomu nie da się 
uniknąć. Zapytał Panią Dyrektor, z którym z tych wariantów mamy do czynienia. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
odpowiedziała, że w zakresie tradycyjnych narkotyków, w wyniku można też 
powiedzieć naszych działań, liczba osób uzależnionych malała. Natomiast pojawiają 
się nowe środki. Ciężko jest ocenić zjawisko. Im lepiej pracują wszystkie służby 
pomocowe, tym więcej osób młodych trafia do leczenia czyli w statystyce się 
podnosi. Zastanawiała się, jak będziemy rozumieli, że są efekty, że mniej się leczy 
czy kiedy więcej się leczy. Nie da się jednoznacznie ocenić. Stąd Samorząd 
Województwa stara się reagować na bieżąco. Jeżeli były masowe zatrucia 
Mocarzem podjęto współpracę z Komendą Policji na rzecz dużej kampanii 
informacyjnej. Taka jest rola Samorządu żeby reagować. Z samej statystyki ciężko 
jednoznacznie ocenić. Im lepiej pracują w ośrodkach uzależnień, służby pomocowe 
w ośrodkach pomocy społecznej, interwencji, gdzie zgłaszają się osoby z 
problemami i więcej w efekcie tych osób trafia do leczenia statystyki idą w górę ale 
więcej osób podejmuje leczenie. Są też dane ukryte, jak z bezdomnością ukrytą i nie 
wiemy ile jeszcze osób bierze a nie ma ich w statystykach. 
Radny Michał Gramatyka – zauważył, że z tego wynika, że jakiś oszałamiających 
sukcesów Państwo nie odnotowujecie. Z roku na rok jednak ilość osób wzrasta o 
około 20%. 
Radna Beata Kocik – zauważyła, że to jest kwestia wykrywalności. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
podkreśliła że to jest to o czym mówiła. W statystykach podnosi się liczba im więcej 
osób się leczy. To efekt pracy wszystkich służb dlatego że osoby są motywowane i 
trafiają do leczenia odwykowego. 
Radny Mirosław Mazur – zauważył, że to tak jak z pijanymi kierowcami: czy więcej 
kontroli powoduje że więcej wyłapujemy czy więcej pije i jeździ. Nie ma prostej 
odpowiedzi. 
Radny Jan Kawulok – na wstępie stwierdził, że na pewno bardzo poprawiła się 
sprawozdawczość. Każdy podmiot ma obowiązek zgłaszać: policja, pogotowie czy 
szpital. Ten sam pacjent jest zgłoszony trzy razy, oczywiście po numerze PESEL 
wiadomo, że chodzi o ta samą osobę. Jeśli natomiast ktoś zaniedba obowiązku 
zgłoszenia inny podmiot go dopilnuje. Łańcuch jest bardzo dobry. 
Radny Michał Gramatyka – stwierdził, że pytanie Pana Radnego Gościniaka jest 
bardzo istotne. Czy zjawisko z którym się walczy za określone środki narasta czy jest 
ograniczane, jakie jest perspektywy? 
Radny Mirosław Mazur – zauważył, że dobrze byłoby  przygotować zestaw 
odpowiednich wskaźników, zastanowić się nad tym. Na tych wskaźnikach próbować 
opierać tezę czy jest lepiej czy gorzej. 
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Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
odpowiedziała, że można. Ale tak naprawdę musimy porównywać do tego co pojawia 
się nowego na rynku. W roku 2011 nie było jeszcze takiego problemu z dopalaczami. 
Radny Michał Gramatyka – podkreślił, że nie chciałby być źle zrozumiany. Posłużył 
się teoretycznym przykładem zwracając się do Pani Dyrektor Borowiec: Gdyby 
Państwo zamiast walczyć z uzależnieniami sprzedawali paluszki i zwrócili się o 
pieniądze na marketing sprzedaży paluszków musieliby pokazać ile sprzedali   
paluszków w roku 2015 a ile 2016. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
odpowiedziała, że nie da się w ten sposób porównać działań samorządu. 
Radny Michał Gramatyka – kontynuował wypowiedź, że nie chodzi o porównanie 
pracy walki z uzależnieniami ze sprzedażą paluszków tylko żeby przedstawiła Pani 
Dyrektor jakieś wskaźniki, które pozwolą oszacować skalę zjawiska, czy skala 
zjawiska rośnie, spada czy utrzymuje się na takim samym poziomie. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – w 
odpowiedzi Pani Dyrektor pokazała jeden wykresów prezentacji . 
Radna Krystyna Jasińska – na wstępie stwierdziła, że jeśli analizujemy ten wykres 
to są problemy z którymi borykamy się w skali większej niż w kraju. Mamy tutaj 
chociażby rozprowadzanie i sprzedaż marihuany lub haszyszu. Ten rodzaj narkotyku 
jest popularny w naszym środowisku. Ponieważ slajd dotyczy młodzieży, która 
odpowiadała na pytania na temat używania substancji psychoaktywnych chociaż raz 
w swoim życiu, zapytała, w jakim przedziale wiekowym były prowadzone badania, 
czy była młodzież gimnazjalna czy to była starsza młodzież i jak często prowadzone 
są te badania? Są to badania ankietowe. W jakim okresie ankiety spływają, jaki jest 
zwrot (czy jest na poziomie 80%, 60%), na ile wiarygodne są tego rodzaju szacunki. 
(………………………), pracownik ROPS – odpowiedziała, że badania są 
prowadzone co 4 lata w ramach europejskiego badania w szkołach. Badania 
prowadzone były w roku 2015, w 2011 i jeszcze wcześniej. Pierwszy wykres jest dla 
grupy wiekowej 15/16 lat czyli III klasy gimnazjalne. Drugi wykres jest dla wieku 
17/18 lat czyli II klasy ponadgimnazjalne. Badania wyglądają tak, że są zlecane firmie 
zewnętrznej. Badania są prowadzone metodą ankiety szkolnej. Chodzi grupa osób 
do szkoły. Badanie na poziomie tysiąca ankiet. Jest wybierana próba w 
województwie śląskim. 
Radna Krystyna Jasińska – kontynuowała wypowiedź. Najważniejsze jest to  
rozpoznanie, ten pierwszy krok, żeby zobaczyć i odpowiedzieć na pytanie jaka jest 
skala tego zjawiska. Wszelkiego rodzaju badania, sondaże przeprowadzane wśród 
młodzieży w wieku szkolnym. Następnie zapytała czy obserwowana jest pewna 
tendencja, że na przykład obniża się wiek kiedy młodzież zaczyna sięgać po twarde 
już narkotyki, jeśli tak to w jakich środowiskach. Czy większe zagrożenie występuje w 
środowiskach wielkomiejskich czy małomiasteczkowych, jakie są tendencje 
zjawiska? Środki, które wydajemy na przeciwdziałanie są bardzo duże, w ostatnich 
latach wzrosły w porównaniu do roku 2011 jak to się ma do problemu który staramy 
się rozwiązać? 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec –  
odpowiedziała, że zdecydowanie częściej uzależnienie od narkotyków czy dopalaczy 
występuje w środowiskach wielkomiejskich. Jeżeli mówimy o środkach to, w nich 
znaczną część przeznaczamy również na cele inwestycyjne w placówkach 
obejmujących pomocą leczniczą osoby uzależnione od narkotyków. Na „miękkie 
programy” czyli cele nieinwestycyjne idzie około 50% środków: na działalność 
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edukacyjną, bezpośrednie wsparcie na ośrodki dziennie,świetlice żeby zapobiegać, 
prowadzić działalność profilaktyczną, zwłaszcza w tych małych gminach. 
(…………………….), pracownik ROPS – uzupełniała, że jeśli chodzi o wiek to 
patrząc na statystyki wiek się nie obniża. Nie mówi o uzależnieniu, mówi o wieku 
inicjacji – próba to około 13 rok życia. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec –  
przytoczyła przykład a ośrodka preadopcyjnego. W ubiegłym roku tam  trafiło 
dziecko, którego matka w czasie ciąży sięgnęła po dopalacze. Dziecko miało 
obciążenia ale na tym etapie trudno zdiagnozować tak małe dziecko. Skala zaburzeń 
u dziecka będzie duża. Zwróciła uwagę, że tak naprawdę to czasy wymagają na nas 
szukania nowych rozwiązań. W tym roku wspólnie z uczelniami chcą doprowadzić do 
debaty oksfordzkiej, żeby młodzi ludzie podpowiedzieli nam tezy jak mamy prowadzić 
działalność profilaktyczną. Jest moda na dopalacze i narkotyki. Jeśli dojdzie do tej 
debaty młodzi ludzie coś nam udowodnia a my na bazie tego przekazu będzie 
prowadzić działalność profilaktyczną czy też edukacyjną. Podkreśliła, że ich 
działalność ma na pewno duże znaczenie. Edukują interdyscyplinarnie. Tylko przez 
Samorząd Województwa służby są szkolone razem. Zwyczajowo każda grupa 
zawodowa gdzie oddzielnie. Przez samorząd jest szansa na interdyscyplinarne 
szkolenie, wypracowywać wspólne działania. 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – zauważyła, z doświadczenia 
nadzorowania oświatą w mieście wie, że w przypadku szkół niektórzy dyrektorzy 
wolą „zamieść pod dywan” żeby nie poszła w miasto negatywna opinia, że to szkoła 
z narkotykami. Nie da się dokładnie oceniać zjawiska o czym mówił Pana Radny 
Gramatyka. Albo społeczeństwo jest świadome i wie że przyznanie się do problemu 
nie jest przeciwko niemu, nie jest karą, tylko stwierdzeniem problemu, powiedzeniem 
że potrzebuje pomocy. Są dyrektorzy, którzy nie mówią prawdy w ankietach. 
Podobnie rodzice wolą powiedzieć, że nigdy nie mieli problemu niż się przyznać, bo 
często traktują to jako własną porażkę, że mają dziecko które zażywa narkotyki. Stąd 
właśnie zjawisko jest trudne do zmierzenia. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – jeszcze 
raz podkreśliła, że poszukują formy przekazu, czym do młodzieży trafić. 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – stwierdziła, że najlepsi są ci którzy brali i 
się wyleczyli i mówią z doświadczenia. 
Radna Urszula Koszutska – ripostowała, że tu akurat nie. 
Radny Mirosław Mazur – stwierdził, że ma doświadczenie współpracy z 
pełnomocnikiem do spraw rozwiązywania problemów uzależnień w swojej gminie. W 
przypadku ankiet w szkole, gdzieś zawsze jest tendencja kierownictwa szkoły 
ukrywania tego typu rzeczy ale ankiety wychodziły raczej dość szczerze. Jeżeli 
badali młodzież to deklaracje padały i nie odbiegało to od innych. Widać, że młodzież 
dzieliła się chętnie tym czego doświadczyła. Podzielił się refleksją, że gdyby miał 
subiektywnie oceniać działania samorządów i Samorządu Województwa w walce z 
uzależnieniami to jest całkiem nieźle. Uczestniczył trzy lata temu w wyjeździe w 
Atenach. Był blisko głównych obiektów turystycznych i to ile tam widział osób z 
uzależnieniem, osób sprzedających narkotyki i osób które tam konsumowały 
narkotyki, przerażało. W całym swoim życiu nie widział tylu tych osób ile w ciągu 
jednego wieczoru w Atenach. Natomiast nurtuje go to o czym mówił wespół z 
Radnym Gramatyką. Jest inżynierem, lubi liczny i brakuje mu czegoś konkretnego i 
namacalnego. Najchętniej widziałby zestaw wskaźników na bazie których ocenić czy 
idziemy w dobrym kierunku pod względem tego, jaka jest dostępność, jaka jest 
podaż, jaki jest popyt i jakie są z tego wszystkiego konsekwencje. Dzisiaj 
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obserwowane wskaźniki to czysta statystyka wynikająca ze zgłoszeń,   
skonfliktowania się z prawem osób zażywających czy wychwyconych podczas 
leczenia. To nie jest jednak rozmiar naszego problemu. To się waha na jakimś 
poziomie ale dalej nie mówi nam czy nasze wysiłki przynoszą pozytywny rezultat czy 
powinniśmy podejmować wyzwania że coś poprawimy. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec –  
zauważyła, że powinniśmy sobie jedno wyjaśnić, że uzupełniamy działania 
samorządów gminnych o działania Samorządu Województwa. Reagujemy w 
sytuacjach takich, gdy widzimy że wskazane są działania o charakterze 
ponadlokalnym, jak z tym dopalaczem Mocarz. To nie jest tak że my prowadzimy 
działalność w każdej gminie i w związku z tym odpowiadamy za to wszystko co dzieje 
się w zakresie prowadzenia profilaktyki uzależnień na terenie województwa 
śląskiego. Każda z gmin prowadzi swoją działalność terapeutyczną. Poprzez 
dedykowane konkursy dla gmin  o małych dochodach z przeciwdziałania 
alkoholizmowi, wspierają gminy które samodzielnie nie mają na tyle środków by 
sobie poradzić. Gminy na prawach powiatu mają tak znaczne dochody z tej 
działalności, że prowadzą szereg swoich działań. Starają się dbać o bazę. Jeżeli są 
w województwie dzieci, młodzież czy dorosłe osoby uzależnione dbamy o 
odpowiednią liczbę łóżek, miejsc całodobowych, o miejsca leczenia doraźnego i 
stacjonarnego. 
Radny Mirosław Mazur – podkreślił, że chciał zwrócić uwagę na kwestię diagnozy 
zjawiska. 
Radny Michał Gramatyka – poinformował, że w międzyczasie dotarł do bazy 
Krajowego Centrum Informacji o Narkotykach i Narkomanii za 2013/2014 i tam też 
nie ma zdefiniowanego tego zjawiska. Czyli można mierzyć poszczególne przejawy 
zjawiska. Tu są też dane związane z dostępnością do narkotyków w szkołach i z 
ilością wyświetlonych przypadków. 
(……………………….), pracownik ROPS – podkreśliła, że takie same są na 
poziomie województwa i dokładnie takie same elementy zawiera jak te badanie 
krajowe. 
Radny Michał Gramatyka – zapytał czy przedstawiciele ROPS mogą pokazać te 
dane dotyczące dostępności narkotyków w szkołach. 
(……………………….), pracownik ROPS – odpowiedziała, że nie ma tych danych w 
przygotowanych materiałach ale na stronie internetowej jest cale to badanie. 
Radna Lucyna Ekkert – zauważyła, że wszyscy zdajemy sobie sprawę, że statystyki 
nie odzwierciedlają w pełni rzeczywistości. Zapytała jednak czy ROPS monitoruje 
sam proces profilaktyki, działań terapeutycznych, wszystkich form które proponują: 
Chodzi o skuteczność. Ankietujecie młodzież, która była poddawana leczeniu. Czy ta 
młodzież powróciła do nałogu, jeśli tak w jakim przedziale czasowym powróciła, czy 
też po upływie czasu stwierdza że już nigdy nie sięgnie do narkotyków? Czy badacie 
pod tym kątem? Pytacie młodzież czy brała narkotyki, czy się leczyła? 
(……………………….), pracownik ROPS – odpowiedziała, że nie ma takiego 
pytania o leczenie. W tym badaniu młodzież odpowiada na pytania czy miała kontakt 
w określonym czasie. 
Radna Lucyna Ekkert – zauważyła, że nie badamy efektów. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
zastanawiała się ponownie co to znaczy efekty. Pokazali tutaj nieco statystyki. Żeby 
ocenić trzeba wziąć pod uwagę wszystkie okoliczności jakie są wokół. Reagujemy na 
okoliczności jak z Mocarzem i taka jest nasza rola. Ciężko mówić o efektach. Czy 
efektem jest mała liczba leczonych, czy też wzrost liczby osób które się leczą. Są 
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ośrodki, grupy wsparcia, gdzie osoby uzależnione leczą się przez lata. Podkreśliła, 
że uzupełniają system, edukują, wspierają słabych którzy sami sobie nie radzą czyli 
umożliwiają im na poziomie gmin realizację działań, prowadzą działania o 
charakterze ponadlokalnym. Nie jest chyba też ich rolą prowadzeniem statystyki co 
do wszystkich podmiotów. Podmioty lecznicze, gdzie jest leczenie odwykowe również 
od narkotyków na pewno monitorują swoje działania, wszędzie prowadzi się tam  
działania ewaluacyjne. Nie ma potrzeby by robili wszystkie badania. Badanie ESPAD 
robi się w szerszym zakresie. Cały sens badania polega na tym, że robi się to samo 
badanie w odstępie co cztery lata i można porównywać dane. 
Radny Michał Gramatyka – zastanawiał się co by było, gdyby działania nie były w 
ogóle prowadzone, jaka byłaby różnica pomiędzy tymi wskaźnikami, które są dzisiaj 
pokazane?! Tylko tak można by chyba zbadać zasadność. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
zauważyła, że w tej sferze nigdy nie powiemy że jesteśmy czegoś pewni. Dane  
można różnie interpretować i należy czytać biorąc pod uwagę okoliczności. Pewne 
zjawiska są trudne do zmierzenia jak przytaczana już dzisiaj obecność narkotyków w 
szkole, między innymi ze względu na to że dyrektorzy niechętnie się przyznają do tej 
obecności, bo może mieć wpływ na miejsce szkoły w rankingu. Stąd jeżeli pojawia 
się jakiś pomysł, organizacja z pomysłem na to, żeby podjąć wspólnie jakieś 
działania, które mogą poprawić sytuację, są z poziomu Województwa otwarci. 
Szukają ciągle form przekazu, pozytywnych wzorców czy też obrazów które dobitnie 
pokażą negatywne konsekwencje zażywania narkotyków. Stąd pomysł debaty 
oksfordzkiej. Z badań wynika niestety, że lęk przed konsekwencjami jest niestety 
mniejszy niż ciekawość chęci doznania uczuć, stanu jaki jest po użyciu dopalaczy 
czy innych środków. Przerażające jest to, że o ile przy tradycyjnych narkotykach były 
większe możliwości leczenia, to w przypadku dopalaczy coraz częściej dochodzi do 
trwałych mian w mózgu. Poinformowała, że Pani Radna Koszutska była czynną 
członkinią zespołu specjalistów opracowujących program. 
Radna Urszula Koszutska – na wstępie stwierdziła, że od lat zajmuje się 
profilaktyką, która jest jak inna wiedza nauką. Ma swoje podstawy prowadzenia 
pewnych działań i jest sprawdzalna. Jeśli chodzi o wskaźniki porównywania one są 
trudne z różnych powodów, chociażby z takich o których mówiła Pani Dyrektor 
Borowiec. Nigdy do końca nie wiadomo w jaki sposób prowadzone są badania, jaki 
jest wskaźnik podstawowy. ROPS z pewnością ma wskaźniki, który określa jakie  
cele, zamierzenia w danych programach chce się uzyskać. Mówi się o tym, że aby 
profilaktyka działała w sposób adekwatny i prawidłowy musi być skupiona na 
czterech różnorodnych obszarach i one są ujęte w omawianym Programie. To wiedza 
nie śląska czy polska a ogólnoświatowa. Mówimy o więziach rówieśniczych i 
relacjach, zainteresowaniach, więziach pomiędzy rodzicami i dziećmi oraz 
duchowości dziecka. To są te cztery obszary na które profilaktyka powinna być 
skierowana. Informacje, że szkoły nie chcą mówić dotyczy niektórych szkół ale 
świadomość jest w szkołach większa i zaczyna się swobodnie mówić. Dlatego są 
prowadzone badania ESPAD, które są zewnętrzne, porównywalne od lat, pokazują 
jaka jest tendencja w szkołach, w województwie, kraju i w Europie, pozwalają na 
porównanie zachodzących strukturalnie zmian w profilaktyce ale i też w leczeniu. W 
oparciu o własne doświadczenia zawodowe stwierdziła, że idziemy w Polsce w 
dobrym kierunku. Nasze działania profilaktyczne idą w dobrym kierunku, posiadamy 
dużo świetnych programów profilaktycznych na różnym poziomie, które się 
sprawdzają. Chce jednak zalecić ostrożność przed tym, że w działaniach 
profilaktycznych świetnie sprawdzają się osoby które się wyleczyły i które wchodzą 
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do szkół by się zaprezentować, że zażywali jakieś środki odurzające ale teraz nie 
biorą. To jest bardzo zły przykład dla młodych ludzi, gdyż to pokazanie że skoro jemu 
się udało mnie też może się udać i mogę popróbować. Sytuacja z dopalaczami jest 
bardzo trudna. Środowiska dopalaczowe szybciej się rozwijają niż nasze programy 
profilaktycznie. Proces wprowadzania zmian jest dłuższy niż środowisko, które 
produkuje dopalacze. Ono zmienia się z dnia na dzień skład specyfików. Trudno jest 
dokonać pewnych, wymiernych, bardzo bezpośrednich działań. Te wskaźniki o które 
pytali koledzy Radni w programach profilaktycznych opierają się też na ilościach 
osób, które uczestniczą w danych programach. Ważną kwestią jest kwalifikacja osób 
które zajmują się profilaktyką, bo to wiedza która należy wprowadzać w sposób 
sprawdzony, zweryfikowany ale na pewno nie przypadkowy. 
Radny Michał Gramatyka – podziękował Pani Radnej za wypowiedź, którą jest 
bardzo usatysfakcjonowany. 
Pani Radna Ewa Żak poparła zdanie Pana Radnego Gramatykę. 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – adwocem wypowiedzi dotyczącej 
szkolenia przez osoby, które wygrały z uzależnieniem. Pamięta z własnych szkoleń 
nauczycieli, którzy nie mieli nigdy do czynienia z narkotykami, nie wiedzieli jak 
rozpoznać problem. I w tym kontekście spotkanie z osobą, która trochę z praktyki 
wie, gdzie, co i jak można brać. Również w kontekście tego, o czym mówiła Pani 
Radna, że środowiska, które produkują stale nas wyprzedzają a my zawsze 
będziemy gonić, zawsze będziemy z tyłu. Osoba, która brała a wyrwała się z nałogu 
może pomóc. Wszystko oczywiście zależy od osoby, są różne osobowości. Bardziej 
chodziło o skorzystanie z jej doświadczenia i przeszkolenie przez nią osób, które 
pracują z dziećmi. Taka osoba może pewne rzeczy podpowiadać. 
Radny Andrzej Gościniak - zauważył, że dyskusja jest niezwykle ciekawa i 
potrzebna. Program przyjmujemy raz na 4 lata. Zwracając się do przedstawicieli 
ROPS podkreślił, że wykonują bardzo dobra działalność. Naszą rolą jest popatrzeć 
na Program inaczej. Urzędnik powinien być zatrudniony na podstawie kwalifikacji, 
wykształcenia i umiejętności. Radny ma trochę inny punkt widzenia i warto te inne 
punkty widzenia nieraz skonfrontować. Następnie przypomniał restrykcyjną 
działalność Wojewody Kępskiego przy pomocy policji. Najpewniej w Polsce nie jest 
źle w omawianym zakresie, najpewniej jest nawet coraz lepiej. Tym niezwykle 
trafnym uwagom Pani Dyrektor i koleżanki Radnej brak jednej strony. Wydajemy od 
1,5 do 2 mln zł. rocznie. W województwie jest 36 powiatów, w tym 19 miast na 
prawach powiatu, które przyjmują podobne programy z którymi są konkretne 
pieniądze. Warto by wiedzieć ile razem wydajemy na te programy, bo odbiorcą jest 
ten sam człowiek. Warto by wiedzieć, szczególnie odnosi się do profilaktyki, czy te 
miliony które wydajemy to jest dostatecznie, czy za mało, czy potrzeba trzy razy 
więcej. Punkt widzenia ekonomiczny też jest ważny. Poprosił by nie przyjmować 
uwag jako krytycznych. Jeśli raz na 4 lat przyjmujemy Program, obsługujemy go 
jakimiś pieniędzmi, byłoby trafne by Ci którzy podnoszą ręce za programem, wiedzieli 
czy wydają, bo trzeba wydać i więcej nie mamy, czy wydają bo to zabezpieczy 
odpowiednia profilaktykę. Psychologii młodego człowieka nie da się zmienić, on 
będzie chciał zawsze w jakiejś części próbować dostępność. Przytoczył przykład 
reklamy z udziałem młodych ludzi, która kończy się hasłem: studencie idź do apteki 
kup sobie sesję. To nie jest element profilaktyki, to na nakłanianie młodego 
człowieka: idź kup sobie sesję. Na koniec podkreślił, że powinniśmy się zgodzić co 
do tego, że prowadzimy dobrą działalność, dobrą działalność prowadzą gminy. Warto 
wiedzieć, ile wydajemy wszyscy razem. Warto kontynuować badania te powtarzalne 
żeby porównywać dane. Niezależnie czy „darczyńcą” jest osoba prywatna czy 
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podmiot samorządowy nie powinien a musi wiedzieć jaka jest skuteczność 
programów, które przyjmujemy. Podziękował ROPS za działalność ale jednocześnie 
poprosił o zwrócenie uwagi na akcenty, które się tu pojawiały. 
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
odpowiedziała, że przy wszystkich działaniach przy programie mamy wskaźniki, 
mamy ewaluację. W prezentacji, którą prześlą Radnym w początkowych slajdach jest 
ewaluacja tamtego programu, są tam też wskaźniki. Po to podkreślała tą 
niemierzalność, bo zawsze będą jakieś luki tego co jest niemierzalne. Na przykładzie 
Pani Radnej Koszutskiej widać, że dobrze dobierają specjalistów do tworzenia 
programu, aby mieć osoby z różnych dziedzin, które działają na różnych poziomach, 
Żeby nie było posądzenia, że programy tworzą tylko urzędnicy  zapraszają do udziału 
fachowców z różnych podmiotów, z różnych poziomów, różnego rodzaju działalności 
ażeby Program był jak najbardziej adekwatny do potrzeb województwa w zakresie 
przeciwdziała narkomanii. 
Radny Jan Kawulok – nawiązał do doświadczeń zawodowych. Każdy przypadek 
dopalaczy jest analizowany w pracy. Z pewnością poprawiła się współpraca 
sanepidu, szpitala, policji jeśli chodzi o sprawozdawczość. Wzrost ilości 
sprawozdawanych nie ma odzwierciedlenia w faktycznej, potencjalnej ilości zdarzeń. 
W czym problem mają pracownicy: pojęcie dopalacza. W postępowaniu karnym -  
raczej skład chemiczny. Uważa się że powinno to być raczej określone działanie. 
Jeżeli ktoś wprowadza do obrotu produkt o oczekiwanym działaniu to to powinność 
być przestępstwem. Skład chemiczny można zmienić szybko. Producent produkuje 
to jednak pod określony cel działania. To powinno być przedefiniowane. Nie da się 
całego Programu ocenić, choć pewne wskaźniki są. Wątpliwości w pewnych 
tematach dyskutują lokalnie. Podjął kwestię pogadanek w szkole – jaka jest ich rola 
zapobiegawcza a jaka reklamy. Niestety część młodzieży reaguje na wyniki badań, 
że przykładowo skoro 18% rówieśników miało kontakt czy jestem gorszy(a) bo ja 
kontaktu nie miałem. Na koniec podjął kwestię ankiet. Na spotkaniu jedna z osób 
referujących zwróciła uwagę że jest problem w szkołach bo 80% młodzieży poniżej 
18 miała kontakt z alkoholem. Zadał wówczas pytanie kto z obecnych nie miał. 
Nasuwa się wątpliwość czy pytanie młodzieży 18 letniej, czy mieli kontakt z 
alkoholem ma jakikolwiek sens. Odpowiedź będzie z góry przewidywalna: 99% 
odpowie, że tak. To przykład na to że ankiety muszą być bardzo przemyślane i 
doprecyzowane. Świadomość dyrektorów szkół czy organów nadzorujących 
zwiększa się, żeby jednak walczyć z problemem a nie ukrywać. Jest to chyba 
ważniejsze niż prestiż szkoły. Zmiany tutaj idą w dobrym kierunku. Czasem rodzice 
nie wiedzą jak się zachować, to jest jednak bardzo trudne przyznać. Podjął kwestię 
baz danych. Olbrzymia baza na pewno jest w Funduszu, którzy udostępniają dane 
jeśli ktoś chce skorzystać na zasadzie statystyki. Odpowiedź na pytanie czy 
pieniędzy jest za mało czy za dużo jest bardzo trudne, będzie jeszcze trudniejsze 
jeśli dołożymy pytanie komu zabrać jeśli środków jest za mało. Podkreślił, że należy 
podziękować, że Program działa, że pieniądze są. Analiza prezentacji na pewno coś 
jeszcze wyjaśni. 
Radna Krystyna Jasińska – podkreśliła, że większość jej przemyśleń została już 
tutaj przedstawiona przez przedmówców. Pracowała przez lata w komisji ds. 
rozwiązywania problemów alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii 
Diagnozowanie problemów jest najważniejsze. Żeby przygotować jakiekolwiek 
narzędzia działania musimy wiedzieć z czym mamy walczyć, musimy znać to 
zjawisko. Ankiety muszą być na pewno bardzo przemyślane. Lepiej sprawdzają się w 
przeprowadzaniu różnego rodzaju diagnozach firmy zewnętrzne. Dyrektorzy 



Anonimizacji w zakresie danych osobowych dokonała Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska, 
pracownik Kancelarii Sejmiku na podstawie art. 5 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie 
do informacji publicznej. 

18 
 

funkcjonują w określonym środowisku, robią wszystko by szkoła w tym środowisku 
wyglądała dobrze, miała dobrą opinię. Niestety przypięcie łatki, że w szkole są 
narkotyki niczemu dobremu nie służy, zwłaszcza w małych środowiskach. Martwi 
sprawa: tak jak każde zjawisko społeczne, to które jest diagnozowane, w momencie 
kiedy zostają opracowane narzędzia i sposoby rozwiązywania tego problemu,  
dotyczą one już innej grupy populacji. Od badania do opracowania wszystkich badań 
zestawienia narzędzi, poszukania prób rozwiązania problemu, to już jest inna grupa 
młodzieży, inna populacja. Zachęca więc do szybkiego reagowania jeśli to możliwe. 
Jeśli problem jest diagnozowany to trzeba reagować już a nie za rok, dwa czy trzy. 
Ostatnia refleksja: dokładamy starań by rozwiązywać problemy społeczne. Polityka 
społeczna stała się przedmiotem rozważań wielu instytucji w ostatnich latach i 
dobrze, bo tego brakowało. Nawet jeśli mamy określone wnioski bardzo rzadko w 
zderzeniu z czynnikiem ekonomicznym przegrywają. Dobrze wiemy, że najlepsze 
środowisko to małe środowisko, to np. małe szkoły. Niestety tworzy się raczej 
większe ośrodki, w których dzieci są umieszczane, nie respektuje się tego, że z 
punktu widzenia racjonalności wychowania, tworzenia dobrego klimatu 
wychowawczego, mniejsze ośrodki są lepsze i lepiej spełniają swoje funkcje. 
Możemy mieć przeprowadzoną diagnozę, możemy mieć określone wyniki a w 
zderzeniu z rzeczywistością często one przegrywają. 
Radna Ewa Żak – podzieliła się doświadczeniem męża, który płynął na żaglowcu z 
15 narkomanami, którzy mieli zafundowane takie wakacje, dlatego że wyszli z tego. Z 
obserwacji męża wynika, że to właśnie dzieci z bogatych rodzin, dzieci lekarzy 
przeważnie sięgają po narkotyki. Z tych osób tylko 4 osoby wyszły z tego nałogu na 
prostą. Brak czasu rodziców a to bardzo ważne by rodzice zwracali uwagę na dzieci. 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – wobec braku dalszych pytań przeszła do 
głosowania i zapytała kto jest za pozytywną opinią dla projektu uchwały (druk 
V/541)? 
 
Wynik głosowania – za:10, przeciw: 0, wstrzymało się – 0. 
Opinia: Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia Sejmiku Województwa 
Śląskiego na posiedzeniu w dniu 9 lutego 2017 roku przyjęła pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie  przy-
jęcia Programu przeciwdziałania narkomanii w województwie śląskim na lata 
2017-2020 z druku V/541. 
 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – przypomniała Pani Dyrektor Borowiec o 
przesłaniu prezentacji.   
Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Bożena Borowiec – 
stwierdziła, że gdyby były jakieś dodatkowe uwagi i pytania do prezentacji prosi o 
kierowanie ich do ROPS.  
 
Ad. 4  
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda –przeszła do projektu uchwały Sejmiku w 
sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 
2017–2030 z druku V/544. Zapytała, czy ktoś ma uwagi bądź pytania do projektu 
uchwały. Wobec braku pytań przeszła do głosowania i zapytała kto jest za pozytywną 
opinią dla projektu uchwały (druk V/544)? 
Wynik głosowania: za – 6, przeciw – 0, wstrzymało się – 4; 
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Opinia: Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia Sejmiku Województwa 
Śląskiego na posiedzeniu w dniu 9 lutego 2017 roku przyjęła pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2017–2030 z 
druku V/544.  
 
Ad. 5  
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda –przeszła do projektu uchwały Sejmiku w 
sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa Śląskiego na 2017 rok z druku 
V/545. Zapytała, czy ktoś ma uwagi bądź pytania do projektu uchwały. Wobec braku 
pytań przeszła do głosowania i zapytała kto jest za pozytywną opinią dla projektu 
uchwały (druk V/545)? 
 

Wynik głosowania: za –6, przeciw – 0, wstrzymało się – 4. 

Opinia: Komisja Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia Sejmiku Województwa 
Śląskiego na posiedzeniu w dniu 9 lutego 2017 roku przyjęła pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zmian 
budżetu i w budżecie Województwa Śląskiego na 2017 rok z druku V/545.  
 
Ad. 6 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – przypomniała, że na skrzynki mailowe 
zostały wysłane pisma przekazane do wiadomości Komisji: 

 pismo Wydziału Nadzoru nad Systemem Opieki Zdrowotnej Śląskiego Urzędu 
Wojewódzkiego w Katowicach z dn. 10.01.2017r. skierowane do 
Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego im. Najświętszej Maryi Panny w 
Częstochowie w sprawie nieprawidłowości w zakresie badań krwi. 

 Śląskiej Rady Seniorów z dn. 09.10.2017 r. w sprawie uwzględnienia wśród 
priorytetów Programu współpracy samorządu województwa śląskiego z 
organizacjami samorządowymi i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 
ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2017 
priorytetu Kreowanie polityki senioralnej i współpracy międzypokoleniowej.  

Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – zapytała, czy ktoś ma jakieś wnioski, 
sprawy bieżące.  
Radna Krystyna Jasińska – poruszyła kwestię wynagrodzeń pracowników w 
szpitalach, dla których organem założycielskim jest Województwo Śląskie. Jest w 
Radzie Społecznej dwóch szpitali między innymi w Wojewódzkim Szpitalu im. 
Najświętszej Maryi Panny w Częstochowie na Parkitce. Wszyscy wiemy, że ostatnie 
lata były trudne dla Szpitala, który został połączony z innym, były składane pewne 
deklaracje jeśli chodzi o zabezpieczenie finansowe . Od kilku lat trwa spór w szpitalu 
między pracownikami niższego szczebla technicznego i personelu szczebla 
administracyjnego o wynagrodzenia. Jest grupa pracowników, która otrzymuje 
wynagrodzenie i aby osiągnąć wysokość wynagrodzenia minimalnego muszą do 
niego otrzymywać dodatek uzupełniający. Dodatek uzupełniający do najniższego 
wynagrodzenia. Po raz pierwszy spotkała się z taką sytuacja. Wydaje się że 
najniższe wynagrodzenie to minimum z minimum. Przykro słuchać jeśli na 
posiedzenie Rady Społecznej przychodzą pracownicy, którzy mówią że po 
dwudziestu paru latach pracy mają dopłacane 30 złotych do wynagrodzenia 
minimalnego. Następnie zwróciła się z prośbą aby w miarę posiadanych środków i 
możliwości Marszałek, Zarząd przychylili się do prośby grupy pracowników. Wszyscy 
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wiemy, że sytuacja finansowa jest bardzo trudna. Jeśli jednak w priorytetach mamy 
pewne zadania robimy wszystko by je zrealizować. Poprosiła Panią Marszałek o 
pomoc.  
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Aleksandra Skowronek – 
odpowiedziała, że kierownik zakładu, w tym przypadku dyrektor jest odpowiedzialny 
samodzielnie za gospodarkę finansową. My nie możemy nic narzucać dyrektorowi. 
Nadzorujemy go i wymagamy odpowiedniego wyniku finansowego, co w przypadku 
Szpitala na Parkitce niekoniecznie wychodzi. Województwo stara się wspomagać 
szpitale i gro środków finansowych zostało przekazane jako dotacja na zakup 
aparatury i sprzętu medycznego. Działalności bieżącej nie możemy wspomagać. 
Budzi jednak zdziwienie, że funkcjonuje coś takiego jak dopłata do wynagrodzenia 
najniższego, bo najniższe wynagrodzenie jest ustawowo określone i powinno 
funkcjonować. Poprosiła Dyrektora Piekarskiego, który jest członkiem Rady 
Społecznej Szpitala o wyjaśnienia. 
Zastępca Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego w Katowicach Marek Piekarski – odpowiedział, że dotyczy to 
grupy pracowników technicznych. Tam pensje były bardzo niskie przy przejściu i 
połączeniu. Chciano wyregulować te pensje by osiągnąć najniższe wynagrodzenie i 
taką dopłatę zrobiono. Na ukończeniu jest przyjęcie regulaminu wynagradzania. 
Dotychczas związki zawodowe całkowicie blokowały kwestię uzgodnień. Z chwilą 
kiedy regulamin zostaje przyjęty a będzie przyjęty prawdopodobnie w ciągu miesiąca 
ta sprawa zostanie rozwiązana.  
Radna Ewa Żak – jako i Radna i związkowiec stwierdziła, że w wielu szpitalach 
istnieją dopłaty i są one właśnie przy najniższym personelu (salowe, pracownicy 
techniczni). Dopłaca się nie 30 ale i więcej. Pracownik traci na tym jeżeli jest na 
chorobowym. Te stawki są bardzo niskie. Pracownicy są bardzo rozgoryczeni tym. 
Problem dotyczy wielu szpitali. Jakkolwiek dyrektor ma prawo tak postępować. W 
przypadku średniego personelu narasta już nawet agresja. Lekarze, pielęgniarki 
dostają a ten średni personel nie dostaje. Będą walczyć o to by średni personel 
dostawał podwyżki, bo są oni pokrzywdzeni. Problem dotyczy wielu szpitali.  
Radna Krystyna Jasińska – uzupełniła, że problem wynagrodzenia w tym Szpitalu 
to kwestia 9 lat. Poruszyła ten problem bo należy pomóc tym ludziom, być może 
posyłając jakiegoś mediatora żeby to porozumienie zostało osiągnięte. Takiej sytuacji 
nie powinno być, każdy ma mieć zagwarantowane te najniższe wynagrodzenie. Stąd 
sygnalizuje ten problem.  
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Aleksandra Skowronek – 
odpowiedziała, że niejednokrotnie przyjmowała funkcje mediatora. Niemniej poprosi 
Wydział Zdrowia o zdiagnozowanie problemu we wszystkich marszałkowskich 
szpitalach.  
Radny Jan Kawulok – zasygnalizował, że w porządku poniedziałkowej sesji Sejmiku 
jest podjęcie uchwały w sprawie wytypowania dwóch przedstawicieli do Rady 
Śląskiego Oddziału Wojewódzkiego NFZ. Dziwi się, dlaczego temat nie był podjęty 
na posiedzeniu Komisji Zdrowia. Zapytał, czy może ze strony Klubu Radnych Prawa i 
Sprawiedliwości zgłosić jedną osobę.  
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – odpowiedziała, że w poniedziałek na 
konwencie należy zgłosić ta sprawę. Takie tematy ustalają szefowie klubów.   
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Aleksandra Skowronek – uzupełniła, że 
należy pamiętać, że nie może to być radny, pracownik urzędu, członek zarządu ani 
osoba powiązana z Narodowym Funduszem Zdrowia, kontrahentem.  



Anonimizacji w zakresie danych osobowych dokonała Małgorzata Cieszyńska – Sokołowska, 
pracownik Kancelarii Sejmiku na podstawie art. 5 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o dostępie 
do informacji publicznej. 
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Radny Jan Kawulok – podkreślił, że zna wymogi. To powinna być osoba 
odpowiedzialna. Do tej pory mieliśmy różnych przedstawicieli Sejmiku, Namówić 
dobrą odpowiedzialna osobę do tej pracy, nie jest tak łatwo. 
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – zapewniła, że wspólnie rozeznają tą 
sprawę.  
Radny Andrzej Gościniak – zaproponował, by Pan Radny Kawulok porozumiał się 
w tej sprawie z Przewodniczącym Sejmiku.  
Radny Jan Kawulok – poruszył temat Siewierza, gdzie kończy się kadencja 
dyrektora. Czy tam będzie uruchomiona procedura konkursowa? 
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Aleksandra Skowronek – 
odpowiedziała, że nie zapadła jeszcze decyzja. Tam funkcjonuje prezes bo to spółka. 
Radny Jan Kawulok – zapytał, czy w związku z prawdopodobnym wejściem w życie 
ustawy o „sieci szpitali” są projektowane jakieś zmiany między naszymi jednostkami 
czy innymi jednostkami. Są jako Klub PiS zainteresowani współpracą i chcieliby mieć 
informację wcześniej nim projekt trafi na sesję.  
Wicemarszałek Województwa Śląskiego Aleksandra Skowronek – 
odpowiedziała, że Zarząd przyjął projekty uchwał, które zostaną Państwu 
przedstawione. W tej chwili trwa procedura konsultacji społecznych. Dotyczy to 
Szpitala w Wilkowicach – Bystrej (wiemy że nie wchodzi w sieć) w połączeniu ze 
Szpitalem w Bielsku Białej. Drugi temat to Centrum Onkologii w Katowicach ze 
Szpitalem Kolejowym. Są konsultacje, będziemy rozmawiać.  
Zastępca Dyrektora Wydziału Zdrowia i Polityki Społecznej Urzędu 
Marszałkowskiego w Katowicach Marek Piekarski – zasygnalizował, że mają 
informacje od Dyrektora NFZ, że reumatologia weszła do sieci.  
Przewodnicząca Komisji Halina Bieda – przypomniała o zgłaszaniu propozycji 
tematów do planu pracy na 2017 rok. Z zeszłego roku pozostały tematy: polityka 
prorodzinna, polityka senioralna oraz temat psychiatrii. Plan będzie przyjęty na 
kolejnym posiedzeniu. 
Następnie zakończyła posiedzenie Komisji. 
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